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Thinkers Forum 2024:   

Civilizational State in Multiple and Multipolar Perspectives 
思想者论坛 2024: 多元与多极视角下的文明型国家 

Форум Мыслителей 2024:  

ГОСУДАРСТВО-ЦИВИЛИЗАЦИЯ В ПОЛИЦЕНТРИЧЕСКОЙ  
И МНОГОПОЛЯРНОЙ ПЕРСПЕКТИВАХ  

 
Forum Place and Time (место и время) 

Moscow, June 17, 2024 
2024 年 6 月 17 日至 19 日，莫斯科，东方研究所，学术会议厅 

Москва, Зал Ученых советов ИВ РАН, 17-19 июня 2024 
 

Working Language: English 

 
Co-hosts (со-организаторы) 

 
Institute of Oriental Studies, Russian Academy of Sciences & China Institute, Fudan University 

复旦大学中国研究院与俄罗斯科学院东方所联合举办 
Институт востоковедения РАН и Институт Китая при университете Фудань 

 
Key Speeches / Ключевые доклады 

Dialogue between Prof. Zhang Weiwei and Prof. Naumkim (2 speeches, 25 min. each) 
张维为教授与 Vitaly N. Naumkin 之间的对话 

Диалог между проф. Чжан Вэй-вэем и проф. Наумкиным (2 доклада по 25 минут) 
 

 
Forum Timing / Расписание форума  

 
10:00-10:30 –  Registration (сбор гостей, регистрация) 

10:30-11:00 –  Opening Ceremony (открытие форума) 

11:00-12:30 –  Session 1 (Сессия 1) 

12:30-13:30   Lunch (Фуршет) 

13:30-15:30 –  Session 2 (Сессия 2)  
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Brief Description 
 

Thinkers Forum 2024:  Civilizational State in Multiple and Multipolar Perspectives 
 

Within the context of rapid and radical transformation of the modern unipolar world order, 

Russia and China, like the other countries, face the challenging task of building a new alternative 

multipolar world order based on mutual respect, equality, and justice. To achieve this global goal, 

accordingly, we need to consider and define the historical, cultural, and civilizational foundations 

of our countries, as well as search for and choose the ways of the national (state) development. 
The theoretical academic assessment of these changes is reflected by the emergence of the 
“Civilizational State” concept, particularly relevant in the context of the transition from the 

unipolar world model, which emerged after 1991, to a more balanced and promising multipolar 
world model. Yet, while the relevance of building a multipolar world is obvious to most part of 
the non-Western world community, the “Civilizational State” concept still remains the subject of 

extensive discussions and requires further in-depth reflection. Strong evidence supporting the 
relevance of the “Civilizational State” concept can be seen in a reference made by President 

Vladimir V. Putin during his speech at the State Kremlin Palace on February 08, 2024. The speech 
was delivered during the gala evening, celebrating the 300th anniversary of the Russian Academy 
of Sciences (RAS). Russia’s special position as a unique civilizational state is also outlined in the 
current Foreign Policy Concept, approved by a decree of President Vladimir Putin. 

How do we define a “Civilizational State” and does it really exist? What are its criteria 

and special features? How does the “Civilizational State” fit into the diverse context of the 

emerging multipolar world?  
A large number of prominent scholars in Russia and China are actively involved in the 

study of this topic over the last decade (Academician Vitaly V. Naumkin, the Academic Leader at 

the Institute of the Oriental Studies, RAS; professor Zhang Weiwei, the Director of the Institute of 

China at Fudan University, etc.). The deep interest of Russian and Chinese scholars in joint 

cooperation and, in particular, the multidimensional systematic analysis on the Multipolarity and 

the “Civilizational State” concepts, inspired their agreement to meet in Moscow to hold an 

international Russian-Chinese academic event called “Thinkers Forum 2024:  Civilizational State 

in Multiple and Multipolar Perspectives” (The Thinkers Forum is an annual event in China, and 

this year it should be hold abroad for the first time ever). During the Forum, they plan to exchange 

scholarly reports, hold free discussions, deliver lectures, conduct interviews, and, finally, issue 

joint publications on key topics, provided by the leading participants. 
The event, with the participating scholars from Russia, China, India and South Africa, is 

scheduled as part of the Government’s scientific assignment for the IOS RAS and is timed to 

coincide with the bilateral Year of Culture of Russia and China, the 75th anniversary of the 

establishment of the official diplomatic relations between Russia and the PRC, as well as the year 

of Russia’s BRICS Chairmanship. 
The Forum is co-organized by the Institute of Oriental Studies (RAS) and the Institute of 

China (Fudan University, Shanghai). The participating academic partners are the Institute of World 

History (RAS) and the Primakov Institute of World Economy and International Relations (RAS). 
“Karavan Info” media agency (https://caravan-info.pro, Moscow, RF) and 观察者网 

(“Observer Net”, a current news and affairs integrated website, https://www.guancha.cn, Shanghai, 

PRC) are the informational partners of current event. 
 
 
 

https://caravan-info.pro/
https://www.guancha.cn/
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«Форум Мыслителей 2024:  
Государство-цивилизация в полицентрической и многополярной перспективах  

 
В условиях быстрой и радикальной трансформации современного однополярного 

миропорядка, перед Россией и Китаем, как и перед прочими странами, встает задача 

построения нового альтернативного многополярного миропорядка, основанного на 

справедливости, взаимоуважении и равенстве. Для достижения этой глобальной цели, 

соответственно, необходимы выявление и осмысление исторических и культурно-

цивилизационных основ наших стран, а также поиск и выбор путей их развития. 
Научно-теоретическое осмысление указанных перемен нашло отражение в 

появлении концепции «государства-цивилизации», особо актуальной в контексте перехода 

от модели однополярного мира, возникшей после 1991 года, к более сбалансированной и 

перспективной модели многополярного мира. Если актуальность построения 

многополярного мира очевидна для большей части не-западного мирового сообщества, то 

концепция «государства-цивилизации» остаётся предметом широких дискуссий и требует 

дальнейшего углублённого осмысления. Одним из конкретных свидетельств актуальности 

концепции «государства-цивилизации» служит её упоминание в речи российского 

президента В.В. Путина, произнесённой 08.02.2024 на торжественном вечере по случаю 

300-летия РАН. В действующей концепции внешней политики, утверждённой указом 

президента В.В. Путина, определяется особое положение России как самобытного 

государства-цивилизации. 
Существует ли «государство-цивилизация»? Каковы его определение, критерии 

и признаки? Как вписывается «государство-цивилизация» в многообразный контекст 

формирующегося многополярного мира? 
В последние десять лет к изучению указанной темы активно обращаются многие 

известные учёные в России и Китае (научный руководитель ИВ РАН академик Наумкин В.В., 

директор Института Китая при Фуданьском университете Чжан Вэй-вэй и др.). Глубокий 

интерес российских и китайских учёных к совместному сотрудничеству и, в частности, 

многомерному системному анализу концепций многополярности и «государства-

цивилизации» привёл к соглашению о проведении в Москве международного российско-

китайского научного мероприятия под названием «Форум Мыслителей 2024: 

Государства-цивилизации в полицентрической и многополярной перспективах» 

(Форум мыслителей проходит в КНР ежегодно, а в 2024 г. впервые пройдёт за рубежом). В 

ходе форума планируются обмен докладами, свободные обсуждения, интервью и 

совместные публикации ведущих учёных по заявленной теме. 
Мероприятие, в котором принимают участие учёные из России, Китая, Индии и ЮАР, 

проводится в рамках государственного научного задания ИВ РАН и приурочено к 

перекрёстному году культуры России и Китая, 75-летию установления дипломатических 

отношений между Россией и КНР, а также году председательства России в БРИКС.  
Соорганизаторы форума – Институт востоковедения РАН (с российской стороны) и 

Институт Китая при Фуданьском университете в Шанхае (с китайской стороны). 
Научные партнёры и участники мероприятия – Институт всеобщей истории РАН и 

Институт международных отношений и мировой политики РАН. 
Информационные партнёры мероприятия – Информационное агентство «Караван 

Инфо» (https://caravan-info.pro, Москва, РФ) и Интегральный вэбсайт текущих новостей и 

событий «Гуаньча ван» (https://www.guancha.cn, Шанхай, КНР) 
 

 

https://caravan-info.pro/
https://www.guancha.cn/
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FORUM AGENDA  

论坛议程 / ПРОГРАММА ФОРУМА 

June 17 / 6 月 17 号 / 17 июня 
Academic meetings hall, IOS RAS  

东方研究所, 学术会议厅 / Зал ученых советов ИВ РАН 
 

10:00-10:30 
Registration / 登记 / Регистрация 

 
10:30-11:00 

Opening welcome remarks (3-5 minutes each) 
开幕词 （ 每人 3-5 分钟） 

Приветственные выступления (по 3-5 минут) 
  

Moderators: Ac. Vitaly Naumkin 
 
Russia: Alexander O. Chubaryan 
Россия: Чубарьян Александр Оганович 
China: Zhang Wei-wei 
Китай: Чжан Вэй-вэй 
India: Binod Singh 
Индия: Бинод Сингх 
South Africa: Busani Ngcaweni 
ЮАР: Бусани Нгкавени 

 
11:00 – 12:30 

Session one / Сессия 1: 

CIVILIZATIONAL STATE: CONCEPTUAL ANALYSIS 

第一场: 文明型国家: 概念及其意义 

ЦИВИЛИЗАЦИОННЫЕ ГОСУДАРСТВА: КОНЦЕПТУАЛЬНЫЙ АНАЛИЗ 

Moderator: Fyodor A. Lukyanov / Лукьянов Федор Александрович 
 

1. Key speakers 主要发言人 Ключевые докладчики 
25-30 minutes each / 每人 25-30 分钟 / По 25-30 минут 

 
11:00-11:30 Zhang Weiwei / 张维为 / Чжан Вэй-вэй 
 
 
11:30-12:00 Vitaly V. Naumkin / Наумкин Виталий Вячеславович 
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2. Key Discussants / Ключевые дискутанты 
10 minutes each / 每人 10 分钟 / по 10 минут 

12:00-12:10 
Dr. Binod Singh / Бинод Сингх 
Back to Roots: Bringing back the Gandhian thoughts and Nehruvian Vision in Indian 

Civilization-State  回归根源：把甘地思想和尼赫鲁观念带回印度文明型国家中 
Назад к истокам: возвращение к идеям Ганди и видению Неру в индийской 

трактовке государства-цивилизации 
 
12:10-12:20  Prof Busani Ngcaweni / Бусани Нгкавени 
 
12:20-12:30  Free Discussion 

 
12:30 – 13:30 

Lunch / 午餐 / Фуршет 
 

13:30 – 15:30 

SESSION 2:  

CIVILIZATIONAL STATE IN MULTIPLE AND MULTIPOLAR PERSPECTIVES 
第二场：发言人的姓名和发言题目 

СЕСИЯ 2: ГОСУДАРСТВО-ЦИВИЛИЗАЦИЯ В ПОЛИЦЕНТРИЧЕСКОЙ  
И МНОГОПОЛЯРНОЙ ПЕРСПЕКТИВАХ  

 
13:30 – 13:35 
Moderator: Dr. Eric Li / 李世默 / Д-р Эрик Ли (Ли Ши-мо) 

 
1. 13:35 – 13:45 

Alikber K. Alikberov / Аликберов Аликбер Калабекович 
The concept of the Civilizational State in various models of the world order 
世界秩序各种模式中的文明型国家的概念 
Концепция государства-цивилизации в различных моделях мироустройства 
 

2. 13:45 – 13:55 
Wu Xinwen / У Синь-вэнь 
Civilizational States vs. “the Civilized World”: a Comparative Study 
吴新文. 文明型国家与文明化世界: 一个比较 
Цивилизационные государства vs. «цивилизованный мир»: сравнительный 

подход  
3. 13:55 – 14:05 

Fedor G. Voitolovsky / Войтоловский Федор Генрихович  
Emerging world order: long-term trends 
新兴世界秩序：长期趋势 
Формирующийся миропорядок: длинные тренды 
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4. 14:05 – 14:15 
Dai Weilai / Дай Вэй-лай 
Exploring the Civilizational State Turn in World Political Narratives 
戴维来. 探究世界政治话语的文明型国家转向 
Исследование поворота к цивилизационным государствам в мировых 

политических дискурсах 
5. 14:15 – 14:25 

Andrey A. Iserov / Исэров Андрей Александрович 
State-civilization and the problem of subjectivity 
文明型国家与主体性问题 
Государство-цивилизация и проблема субъектности 
 

6. 14:25 – 14:35 
Zhang Yi / Чжан И 
India’s Civilizational State Narrative and its Implications: a Multipolar World 

Perspective 
张依. 多元世界格局下印度的文明型国家叙事与文明主张  
Нарратив цивилизационного государства и цивилизационной позиции Индии 

в условиях многополярного мира 
7. 14:35 – 14:45 

Andrey V. Vinogradov / 魏安福 / Виноградов Андрей Владимирович 
Inter-civilizational relations in a multipolar world 
多极世界中的文明交际 
Межцивилизационное взаимодействие в многополярном мире 
 

8. 14:45 – 14:55 
Zhou Lei / Чжоу Лэй 
Traditional Institutions and their Contemporary Reconstruction: the Case of 

Turkey’s Civilizational State Building 
周雷. 建构文明型国家:土耳其的制度传统与当代重构 
Традиционные институты и их современная реконструкция: пример 

цивилизационного государственного строительства в Турции 
9. 14:55 – 15:05 

Alexander V. Lomanov / Ломанов Александр Владимирович 
Global Civilization Initiative and multipolar world 
全球文明倡议与世界多极化 
Глобальная инициатива цивилизации и многополярный мир 
 

10. 15:05 – 15:15 
Qin Bo / Цинь Бо 
The Decline of the West and the Rise of Civilizational States: An Analysis with China 

as a Case Study  
秦博. 全球权力转移中的西方衰退与文明型国家崛起：以中国为例的审慎考量

Эрозия западной гегемонии и подъём Китая в условиях глобальной 

трансформации власти: разумная стратегическая оценка 
 15:15 – 15:30    

Final discussion and remarks / Финальная дискуссия 
Moderator: Viktor M. Nemchinov / Модератор: Немчинов Виктор Михайлович 
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Guests from the Chinese side 

中方佳宾 / Гости с китайской стороны 
 
1. Zhang Weiwei 张维为 / Чжан Вэй-вэй, Distinguished Professor, the Dean of the China 
Institute, Fudan University (Shanghai, China). Senior fellow at Chunqiu Institute. The author of 
“The China Wave: Rise of a Civilizational State.” Earlier prof. Weiwei was living in France and 

served as interpreter for some of the senior Chinese leaders. 

2. Eric Li 李世默 / Эрик Ли Ши-мо, Chairman, Advisory Committee of the China Institute, 
Fudan University. Chinese venture capitalist and political scientist, based in Shanghai.  TED 
speaker and vocal for defending the Chinese political system. The founder of conservative Chinese 
nationalist news site Guancha.cn (Chinese: 观察者网), and is a board of directors member at the 
China Europe International Business School, as well as a trustee of the China Institute at Fudan 
University. Li has several opinion pieces published in Western media outlets, where he criticizes 
liberal democracy and praises what he calls the “Chinese meritocratic system” and the Chinese 

political leadership. His famous book is titled: “Party Life: Chinese Governance and the World 

Beyond Liberalism.” Published by the Palgrave Macmillan (2023). 

3. Wu Xinwen 吴新文 / У Синь-вэнь, Professor, the China Institute, Fudan University, holds a 
doctorate in Philosophy. Researcher at the Center for the Study of Intellectual History, Fudan 
University, an academic committee member of the Shanghai Forum for the Study of Marxism. 
Vice-president of the Shanghai Social Science Popularization Research Association. Executive 
director of the Shanghai Society of Ethics. 

4. Dai Weilai 戴维来 / Дай Вэй-лай, Professor, the China Institute, Fudan University. Holds a 
doctorate in Diplomacy. Researcher at the German Studies Center of Tongji University, visiting 
scholar at the School of Advanced International Studies of Johns Hopkins University, special 
commentator for Banyuetan. 

5. Zhang Yi 张依 / Чжан И, Postdoctoral fellow and Assistant Researcher at the China Institute, 
Fudan University 

6. Zhou Lei 周雷 / Чжоу Лэй, PhD candidate. China Institute, Fudan University 

7. Qin Bo 秦博 / Цинь Бо, Professor, School of Foreign Languages, University of Electronic 
Science and Technology of China 

 
Guests from the Indian side 

印度佳宾 / Гости с индийской стороны 
 

1. Binod Singh / Бинод Сингх 
 

Guests from the South Africa side 
南非佳宾 / Гости со стороны ЮАР 

 
1. Busani Ngcaweni / Бусани Нгкавени 
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Participants from the Russian Side 
俄方与会者 / Участники с российской стороны 

 
1. Alikber K. Alikberov, D.Sc. (History), director of the Institute of the Oriental Studies, RAS 
阿利克备罗夫, 史学博士，俄罗斯科学院东方研究所所长 

Аликберов Аликбер Калабекович, доктор исторических наук, директор ИВ РАН 
 
2. Andrey V. Vinogradov, Dr. of Political Science, professor, leading research fellow, chief of the 

Center for Contemporary China Studies (IOS RAS) 
维诺格拉多夫 (魏安福), 政治学博士, 教授, 主要研究员, 当代中国研究中心主任, 俄罗斯科学院东方研究所 

Виноградов Андрей Владимирович, доктор политических наук, главный научный 

сотрудник, руководитель центра изучения современного Китая ИВ РАН 
 
3. Fedor G. Voitolovsky, Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences, Doctor of 

Political Sciences, Professor of the Russian Academy of Sciences, Director of the Primakov 

National Research Institute of World Economy and International Relations (IMEMO) 
Федор Генрихович Войтоловский, член-корреспондент РАН, доктор политических наук, 

профессор РАН, директор Института мировой экономики и международных отношений  
 
4. Valentin Ts. Golovachev, D.Sc. (History), Executive director for Research work, IOS RAS 
Головачёв Валентин Цуньлиевич, д.и.н., зам. директора по научной работе ИВ РАН 
 
5. Andrey A. Iserov / D.Sc. (History), Senior research fellow, Institute of World History (RAS) 
State-civilization and the problem of subjectivity 
Исэров Андрей Александрович, канд. ист. наук, с.н.с. Института всеобщей истории РАН 
 
6. Alexander V. Lomanov, D.Sc. (History), Professor of the Russian Academy of Sciences, 

Deputy Director, Head of the Center for Asia-Pacific Studies, Primakov National Research 

Institute of World Economy and International Relations (IMEMO), RAS, Moscow 
罗曼诺夫，历史学博士，俄罗斯科学院教授，科研副所长，亚太研究中心主任，俄罗斯科学院普力马科夫世界经济与国际关系研究所，莫斯科 

Ломанов Александр Владимирович, доктор исторических наук, профессор РАН, 

заместитель директора, руководитель Центра Азиатско-тихоокеанских исследований 

Института мировой экономики и международных отношений им. Е.М. Примакова РАН 
 
7. Fyodor A. Lukyanov, Chairman, Council on Foreign and Defense Policy, Research Director of 

the Valdai International Discussion Club, Editor-in-Chief, Russia in Global Affairs journal 
Лукьянов Федор Александрович, председатель президиума Совета по внешней и 

оборонной политике, директор по научной работе Международного дискуссионного клуба 

«Валдай», главный редактор журнала «Россия в глобальной политике» 
 
8. Vitaly V. Naumkin, Academician, D.Sc. (History), professor, Research Supervisor of IOS RAS 
Наумкин Виталий Вячеславович, академик, профессор, научный руководитель ИВ РАН 
 
9. Victor M. Nemchinov, PhD (Economy), Leading research fellow, IOS RAS 
Немчинов Виктор Михайлович, кандидат экономических наук, в.н.с. ИВ РАН 
 
10. Alexander O. Chubaryan, coordinator of the Scientific Program on World Order; scientific 

director of the IVI RAS (online) 
Чубарьян Александр Оганович, научный руководитель ИВИ РАН, руководитель Научной 

программы по миропорядку, (онлайн) 


